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شيوا نوروزي

دنيا حيدري

طرحي كه كاش فقط حرف نباشد
وزير ورزش روز گذش��ته و در پنجمين نشست تخصصي با فدراسيون ها 
مسئله اي را مطرح كرد كه  اي كاش تنها در حد حرف باقي نماند و خيلي 
زود جامه عمل بدان پوشيده ش��ود تا خيال ايران بابت يكي از مشكلات 
بزرگي كه سال هاس��ت با آن دس��ت و پنجه نرم مي كند ت��ا حد زيادي 
راحت شود. براس��اس گفته هاي دنيامالي، وزارت ورزش به دنبال وضع 
قانوني سختگيرانه براي پيشگيري از دوپينگ اس��ت و در همين راستا 
و با توجه به اهميت ورزش پاك س��عي دارد تا دوپينگ را به يك جرم در 

ايران تبديل كند. 
طرحي كه بي ش��ك در صورت عملي ش��دن مي تواند گام بلندي در 
راستاي مبارزه با دوپينگ در ايران باشد. در واقع هدف وزير ورزش در 
مبارزه با دوپينگ اين است كه بتواند بازدارنده باشد و شرايطي را فراهم 
كند كه ورزشكاران نه تنها به س��مت دوپينگ نروند كه در استفاده از 
داروها و مكمل ها نيز دقت بيش��تري داشته باشند تا با مشكلي مواجه 
نشوند، چراكه در بس��ياري از موارد دوپينگ ورزشكاران به دليل عدم 

آگاهي آنها نسبت به مكمل ها و داروهاست كه مثبت مي شود. 
دوپينگ بي ترديد يكي از مهم ترين ناهنجاري هاي ورزش در دنياست كه 
با توجه به مغايرت آن با روح ورزش و ارزش هاي اخلاقي تلاش زيادي در 
سطح بين المللي براي مبارزه با آن مي شود و تأسيس آژانس جهاني مبارزه 
با دوپينگ نيز سال ها قبل در راستاي همين تلاش ها بود. اين آژانس كه 
با هدف ترويج و هماهنگي بين المللي در امر مبارزه با دوپينگ تأس��يس 
شده بود، پيش نويس مجموعه  قوانين آن سال 2000  در دفتر منطقه اي 
اروپا در لوزان تدوين و ارائه ش��د و ايران نيز از سال 1381 به عنوان يكي 
از چهار كشور آس��يايي عضو هيئت مؤسسان WADA در تأسيس اين 
نهاد بين المللي نقش آفريني دارد. اما فعاليت ايران در اين راس��تا تنها به 
همكاري با WADA خلاصه نمي شود و با توجه به اينكه نداشتن ورزشكار 
دوپينگي در رشته هاي مختلف يكي از اهدافي است كه عمده مسئولان 
ورزش ايران دنبال مي كنند، به همين منظور بسياري از فدراسيون ها از 
جمله كشتي طي سال هاي اخير بارها و بارها در فواصل مختلف اقدام به 
گرفتن تست هاي دوپينگ از ورزشكاران خود مي كردند تا احتمال مثبت 
شدن تست دوپينگ ملي پوشان ايران در رقابت هاي مختلف را تا حد ممكن 
كاهش دهند و به صفر برسانند. طرحي كه اتفاقاً دستاورد مثبتي را در پي 
داشت. با وجود اين مثبت شدن تست برخي ورزش��كاران در رشته هاي 
مختلف سرانجام وزير ورزش را بر آن داش��ت تا گامي در راستاي مبارزه 
هرچه جدي تر با اين مقوله شوم در ورزش بردارد، چراكه مثبت شدن تست 
دوپينگ ورزشكاران آبروي روزش كشور را خدشه دار مي كند، حتي اگر اين 

اتفاق بر اثر ناآگاهي افراد رخ داده باشد و عمدي نباشد. 
بي ترديد برنامه هاي مبارزه با دوپينگ در دنيا به جهت حفظ عدالت در 
ورزش و همچنين ارزش هاي انساني و تقويت روحيه پهلواني ورزشكاران 
است كه تدوين شده اس��ت. با وجود اين هنوز هم هستند افرادي كه به 
دلايلي چون ناآگاهي، تفكراتي كه با روح ورزش در تضاد اس��ت يا فريب 
خوردن تست هايشان مثبت مي شود. به همين دليل هم هست كه براي 
مبارزه با اين پديده شوم، قوانين سفت و سختي در دنيا وضع شده است. 
قوانيني كه حالا وزارت ورزش ايران نيز قص��د دارد با الگو قراردادن آنها 
شرايطي را فراهم كند كه دوپينگ به عنوان يك جرم در ورزش معنا شود 
تا ورزش��كاران دقت و آگاهي خود را در اين زمينه بالا ببرند و در مس��ير 
ريشه كن شدن اين ناهنجاري در ورزش كش��ور گام بردارند. تصميمي 
كه در صورت عملي شدن نه تنها مانع از رفتن ورزشكاران به سمت اين 
مقوله شوم مي شود كه مي تواند احتمال مثبت شدن دوپينگ ورزشكاران 
ايران در رقابت هاي بين المللي را به صفر برس��اند. البته به شرط آنكه در 
راستاي طرح پيشنهادي وزير،  اقداماتي براي اخذ تست هاي مختلف از 
ورزشكاران ايران قبل از اعزام به مسابقات بين المللي هم انجام شود تا ايراد 
كار قبل از به ميان آمدن پاي WADA همين جا و در ايران گرفته شود 
تا آبروي ورزش كشور به واسطه ندانم كاري عده اي كه تعدادشان بسيار 

اندك است خدشه دار نشود. 

ارسلان كاظمي، كاپيتان تيم ملي بسكتبال ايران عدم برگزاري 
بازي تداركاتي را بزرگ ترين مشكل تيم و يكي از دلايل باخت 
به قطر مي داند: »متأسفانه هميشه فكر مي كنيم دو، سه هفته 
تمرين و اردوي بلند مدت براي تيم مناس��ب است، اما اردوي 
طولاني مدت فرسايشي است و بازيكنان را اذيت مي كند. كاري 
به تيم هاي اروپايي ندارم، چون شرايط كاملًا متفاوتي با ما دارند، 
اما الان تيم هاي آسيايي هم روند خود را تغيير داده اند و بيشتر از 
اينكه در اردو باشند، بازي تداركاتي دارند و با توجه به برگزاري 
چند ديدار دوستانه قبل از هر پنجره، رشد و هماهنگي بهتري 
دارند. در پنجره دوم انتخابي كاپ آسيا ما تنها تيمي بوديم كه 
بدون بازي تداركاتي راهي قطر شديم كه اين مسئله تأثير منفي 
در عملكردمان داشت، به طوري كه در بازي با قطر، 21 ترن اوور 
داشتيم كه اين اصلًا خوب نيست، درحالي كه بازيكنان قطر به 
راحتي توپ را برمی داشتند و امتياز كسب مي كردند،  چون با 
برگزاري ديدارهاي تداركاتي پرتعداد به آمادگي و هماهنگي 

كامل رسيده بودند. همان چيزي كه ما نداشتيم.«

بازي تداركاتي لازم داريم، نه اردو

نايب رئيسي پرحاشيه!
حواشي اخير فدراسيون واليبال آينده اين رشته پرطرفدار را به خطر 
انداخته است. تا پيش از اين تصور مي ش��د تنها مشكل فعلي واليبال 
كش��ورمان فاصله گرفت��ن تيم ملي بزرگس��الان از برتري��ن تيم هاي 
جهان است، ولي از وقتي معرفي گزينه جديد نايب رئيسي فدراسيون 
جنجال برانگيز شده، تازه همه  فهميدند ريشه اين ناكامي ها را بايد در 
مديريت فدراسيون جست وجو كرد. خردادماه بود كه خبر دستگيري 
وحيد مرادي، نايب رئيس فدراسيون در فرودگاه دوبي رسماً اعلام شد 
و اينكه سرپرس��ت تيم ملي نتوانست ملي پوش��ان را در سفر به برزيل 
همراهي كند. گويا علت اين اتفاق برخي مش��كلات ش��خصي بوده و 
مرادي پس از آزادي اجازه خروج از امارات را نداشت. حالا بعد از شش 
ماه و درس��ت زماني كه وحيد مرادي خودش را براي حضور دوباره در 
فدراسيون آماده مي كرد، خبري منتشر شد مبني بر اينكه علي اصغر 
مونسان از سوي تقوي به سمت نايب رئيسي منصوب شده است. در وهله 
نخست اين سؤال براي همه ايجاد شده كه چرا بايد يكي از پست هاي 
مهم فدراس��يون واليبال به وزير پيشين س��ازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري داده ش��ود؟! توجيه اين انتخاب نيز قطعاً اشاره به حضور 
قبلي مونس��ان در هيئت مديره پرسپوليس و چند س��ال عضويت در 
هيئت رئيسه هاي فدراسيون هاي واليبال و قايقراني خواهد بود. منتها 
بحث وقتي داغ تر شد كه نايب رئيس معزول در گفت وگو با ايرنا تهديد 
به شكايت و افشاي برخي حقايق كرد: »خدا به من صبر بدهد تا بتواند 
زبانم را نگه دارم. به طور قانوني اين مسئله را پيگيري خواهم كرد، چراكه 

نايب رئيس قانوني فدراسيون واليبال هستم.« 
نكته مهم اينجاست كه مونسان بدون رأي مجمع فدراسيون انتخاب 
شده و اين مسئله مي تواند مشكلات حقوقي به همراه داشته باشد. 
عجيب  اينجاست كه پس از تهديد مرادي، تقوي رئيس فدراسيون 
هم با همان خبرگزاري مصاحبه كرد و ب��ه نوعي از موضعش كوتاه 
آمد: »مونسان فقط براي اين سمت معرفي شده و تا زمان برگزاري 
مجمع سرپرست نايب رئيسي خواهد بود.« مصطفي كارخانه، مشاور 
فني رئيس فدراسيون واليبال و عضو هيئت مديره باشگاه استقلال 
در ادامه اظهارنظرهاي عجيب خود، اين بار مونس��ان را دانشمند و 
مديري بسيار توانمند خوانده است! با اين روند مديريتي بعيد است 
واليبال به اين زودي ها رنگ آرامش به خ��ود ببيند. از وقتي تقوي 
رئيس و جانشين داورزني ش��ده، اين رشته حواشي زيادي داشته و 
حتي انتخاب پياتزا به عنوان سرمربي جديد نيز نتوانسته تأثيرگذار 
باش��د. وحيد مرادي يكي از حاميان تقوي در انتخابات بود و انتظار 
نمي رفت رئيس اينگونه پش��تش را خالي كند. بايد ديد تقوي براي 
جلوگيري از شكايت و افشاگري هاي احتمالي نايب رئيس سابقش 

چه استراتژي را در پيش خواهد گرفت.

انتظار بالا از ووشو و حمايت ويژه از تيم هاي ملي بانوان

دوپينگ جرم تلقي شود
نشست هاي تخصصي وزارت ورزش به ووشو و هندبال رسيد. در فاصله 
654 روز تا آغاز بازي هاي آس��يايي ناگويای ژاپن، ش��رايط رشته هاي 
ووشو و هندبال در جلس��ه اي تخصصي با حضور دنيامالي و مسئولان 

فدراسيون هاي مربوطه در وزارت ورزش مورد بررسي قرار گرفتند. 
تيم ملي ووشوی ايران در بازي هاي آسيايي هانگژو موفق به كسب هفت 
مدال )دو طلا، چهار نقره و يك برنز( شد. اين رشته رزمي در سال هاي 
گذشته مدال هاي زيادي براي ورزش كشورمان كسب كرده و همچنان 
يكي از اميدهاي كاروان ما در بازي هاي آس��يايي 2026 به حس��اب 
مي آيد. بااين حال كمبود امكانات سخت افزاري ورزشكاران اين رشته 
را با مشكلاتي مواجه ساخته است. احمد دنيامالي در نشست تخصصي 
روز گذشته به اين مسئله اشاره كرد: »ووشو در ساليان گذشته شرايط 
دشواري داش��ت و به لحاظ امكاناتي، ورزشكاران اين رشته به سختي 
تلاش مي كردند. الان نسبت به گذشته شرايط خيلي بهتر شده، ولي باز 
هم كافي نيست و بايد شرايط بهتري براي درخشش ووشوكاران فراهم 
كنيم. بايد شأن ورزشكاران حفظ شود و امكانات در خور اين فدراسيون 
را فراهم كنيم. انتظار از ووشو بسيار بالاس��ت و همين امر كار ووشو را 

براي بازي هاي آسيايي ناگويا سخت مي كند.«
نكته قابل تأم��ل اينكه وزير ورزش خطاب به مديران ارش��د اين حوزه، 
نسبت به اهميت مبارزه با دوپينگ هش��دار داد:  »به دنبال اين هستيم 
كه قانون س��ختگيرانه  داخلي براي دوپينگ لحاظ كنيم و از اين به بعد 
دوپينگ به منزله جرم تلقي شود، چراكه ورزش پاك براي ما مهم است. 
فدراسيون هاي جهاني قوانيني را در خصوص دوپينگ تصويب كرده اند 
كه خيلي سختگيرانه است و شامل فدراسيون ها، ورزشكاران، مربيان و 
در نهايت كشورها خواهد شد. هدف ما اين است كه با وضع قوانين داخلي 
تا حد زيادي از دوپينگ پيشگيري كنيم. تست هاي ما چند برابر خواهد 
شد و شوراي عالي دوپينگ نيز به زودي برگزار مي شود كه چند وزير در 
آن عضو هستند.«  امير صديقي، رئيس فدراسيون ووشو نيز از عملكرد 
ملي پوش��ان و مربيان ايراني دفاع كرد: »در بازي هاي آس��يايي 2022 
ووشوی ايران با كسب هفت مدال، بهترين نتيجه را در بازي هاي آسيايي 
هانگژو كس��ب و رتبه دوم را از نظر تعداد مدال ها از آن خود كرد. رقيب 
اصلي ايران در اين رشته تيم هاي كشورهاي چين و ازبكستان هستند 
كه براي اينكه بتوانيم بيشترين مدال و بهترين نتيجه را كسب كنيم بايد 
از سد اين دو تيم بگذريم. تلاش مي كنيم و مي جنگيم كه بتوانيم نتيجه 
خوبی به دست آوريم. افتخار مي كنيم كه اين مدال  آوري ها با هدايت و 

رهبري مربيان ايراني به دست آمد.«
     

دنيامالي در نشس��ت  تخصصي هندب��ال، س��رمايه گذاري روي تيم هاي 
باشگاهي و حوزه بانوان را از جمله فاكتورهاي مهم در پيشرفت اين رشته 
عنوان كرد: »رمز موفقيت شما در باشگاه هاست و انتظار داريم در بازي هاي 
كشورهاي اسلامي، پرقدرت ظاهر شويد و هم در بخش زنان و هم مردان 
عملكرد خوبي داشته باشيد. با اينكه رقباي سرسختي در پيش داريد، اما 

اين رقابت ها بايد مقدمه اي براي بازي هاي آسيايي باشد. « 
رئيس فدراس��يون هندبال تغيير سبك اين رش��ته را يكي از مهم ترين 
اهداف مديريت خود خواند. عليرضا پاكدل ضمن اشاره به اين موضوع 
اظهار داشت: »ستاد بازي هاي آسيايي ناگويا در فدراسيون تشكيل شده 
و برنامه ها به صورت مدون در حال برگزاري است. هندبال به عنوان اولين 
رشته توپي در اين نشست حضور پيدا كرده و اولين بار است كه با وزير 
ورزش نشست تخصصي داريم و اين  كار ما را سخت تر مي كند، ولي انگيزه 
ما دوچندان مي شود. در پنج سال اخير در بخش زنان اتفاقات خوبي رقم 
خورده است و تلاش می كنيم تا شرايط زنان بهتر از گذشته شود. سبك 
هندبال را عوض خواهيم كرد و به دنبال يكسان س��ازي و نيازمند نگاه و 

حمايت ويژه وزارت ورزش و كميته ملي المپيك هستيم.«

چشم اميد زردپوشان به الوحدات 

آخرين فرصت سپاهان
شاگردان كارلتو در يك قدمي بارسا  

رئال، اين امباپه را مي خواهد
سپاهان تنها 90 دقيقه تا صعود به مرحله بعدي ليگ قهرمانان آسيا 

شميم رضوان
      ليگ قهرمانان

)سطح 2( فاصله دارد. هرچند با توجه به فرصت سوزي  ديدارهاي قبلي 
حالا سرنوشتش را تنها خودش رقم نمي زند و بايد همزمان چشم به 
مصاف الوحدات اردن – شارجه امارات هم داشته باشد. تيم هاي اول و دوم جدول كه نتيجه آنها به طور 
مستقيم در سرنوشت زردپوشان اصفهاني تأثير دارد. البته به شرط آنكه سپاهان بتواند سه امتياز بازي 
با استقلال تاجيكستان، تيمي كه بدون كسب حتي يك امتياز در رده چهارم جدول گروه C قرار دارد 

را در آخرين ديدار مرحله گروهي از آن خود كند. 
تساوي چند روز قبل سپاهان مقابل الوحدات كار صعود س��پاهان را به هفته پاياني كشيد، چراكه 
در اين گروه الوحدات اردن با كسب 11 امتياز صدرنش��ين و صعودش قطعي است. شارجه امارات 
هم با 10 امتياز و حضور در رده دوم جدول بيشترين شانس را براي صعود دارد، اما سپاهان با هفت 
امتياز همچنان روي كاغذ شانس صعود دارد. البته به ش��رط آنكه استقلال تاجيكستان را شكست 
دهد و شارجه امارات هم برابر الوحدات شكست بخورد. در غير اين صورت حريف اماراتي حتي با يك 
تس��اوي هم مي تواند به همراه تيم اردني صعود كند تا پرونده زردپوشان اصفهاني در همين مرحله 

گروهي بسته شود!
سپاهان به لحاظ گل هاي زده، خورده و تفاضل گل شرايطي كاملًا مشابه شارجه دارد. ضمن اينكه در 
بازي رفت شارجه در مصافي خانگي به برتري 3 بر يك دست يافته و در دور برگشت نيز سپاهان به 
بردي با همين نتيجه دست يافته تا تنها برتري مقابل استقلال تاجيكستان و باخت شارجه به الوحدات 
بتواند برگه صعود نماينده زردپوش ايران را امضا كند. اما با توجه به تساوي 2-2 شارجه با الوحدات در 
دور رفت، خيلي نمي توان به شكست اين تيم اماراتي در مصاف امروز اميدوار بود. با اين حال سپاهان 
نبايد دست از تلاش بردارد و بايد با نتيجه اي مقتدرانه آخرين بازي مرحله گروهي را به پايان ببرد تا 

حتي اگر صعودش هم منتفي شد توانسته باشد از حيثيت خود در اين رقابت ها دفاع كند. 
مصاف با استقلال تاجيكستان، تيم قعرنشين گروه C كه هر پنج بازي قبلي خود را با شكست پشت سر 
گذاشته نخس��تين تجربه آسيايي كاترون با زردپوش��ان اس��ت، اما در عين ناباوري كارترون مربي 
فرانسوي نيمكت سپاهان چهارمين سرمربي اين تيم در ليگ قهرمانان آسياست. در ديدارهاي قبلي 
به ترتيب مورايس، آلميدا و جلال اميديان سكان هدايت سپاهان را در دست داشتند و حالا نوبت به 
كارترون فرانسوي است كه بايد ديد مي تواند اين خوان را با اتفاقات خوش به پايان ببرد يا داستانش 

در ليگ قهرمانان در همان بازي نخست به نقطه پايان مي رسد!

هواداران رئال مادريد با تش��ويق امباپه ثابت كردن��د، نه تنها حامي او 
شيوا نوروزي

      فوتبال اروپا
هستند، بلكه انتقادهايشان در جهت انگيزه دادن به مهاجم فرانسوي 
اس��ت، نه تخريب او. تقابل خانگي با ختافه ش��رايطي را مهيا كرد تا 
كهكشاني ها از بحران فاصله بگيرند و شكست هاي اروپايي به دست فراموشي سپرده شوند. رئال در 
مصاف با ختافه روي درخشش بلينگام و امباپه حساب كرده بود و اين دو ستاره هم با گلزني جواب 
اعتماد كارلتو را دادند. جود بلينگام گل اول را از روي نقطه پنالتي زد و پس از آن هم يك پاس گل 
براي كيليان فرستاد تا هم تيمي فرانسوي  او نيز پايش به گلزني باز شود. عملكرد امباپه اين اواخر اصلًا 
خوب نبوده و از دست دادن پنالتي در بازي با ليورپول باعث شده بود هواداران او را يكي از مقصران 
باخت به اين تيم انگليسي بدانند. در بازي هاي قبلي آنها با زدن سوت از امباپه انتقاد مي كردند، ولي 
پيروزي بر ختافه باعث شد هواداران با كيليان آشتي كنند و او را مورد تشويق قرار دهند. غلبه  بر ختافه 
سومين برد متوالي كهكشاني ها در اين فصل لاليگا محسوب مي شود. آخرين بار امباپه در ماه سپتامبر 
توانست در دو بازي پياپي گلزني كند و او حالا توانسته هم به لگانس گل بزند و هم ختافه. اين بازيكن 
در اولين فصل حضورش در رئال طي 13 بازي ليگ هشت گل به ثمر رسانده و يك پاس گل هم داده  
است. آنچلوتي، سرمربي رئال در تمجيد از عملكرد خوب شاگردانش، به ويژه امباپه گفت: »»او در اين 
بازي فعال و خطرناك ظاهر شد و توانست يك گل زيبا بزند كه بسيار مهم بود، چون توانستيم ادامه 
بازي را كنترل كنيم. اين بازيكن واقعاً پرتلاش بود و اين چيزي است كه از او مي خواهيم. هواداران 
بيشتر از هر كسي از احساسات تيم خبردار هستند. آنها بعد از بازي مقابل ليورپول دست از حمايت 
كيليان برنداشتند و كار درست هم همين بود. از اينكه امباپه گل زد، همگي خوشحال هستيم و فكر 
می كنم خيال امباپه نيز كمي راحت شده اس��ت. در اين فصل مشكلات زيادي از جمله مصدوميت 
داريم. با اين حال هنوز مي جنگيم و رفته رفته مش��كلات را حل خواهيم كرد. وينيسيوس در زمين 
حضور نداشت و معمولاً يكي از بين امباپه يا وينيسيوس پنالتي مي زند. بلينگام و امباپه در زمين بودند 
و خودش��ان انتخاب كردند كه چه كس��ي پنالت��ي بزند. رئال مادري��د با وجود مش��كلات فراوان و 
مصدوميت ها، همچنان در حال جنگيدن اس��ت. چيزي كه به من اعتمادبه نفس مي دهد، بازگشت 

روحيه، تمركز و نگرش خوب به تيم است. هر چقدر هم مشكل داشته باشيم، باز مي جنگيم.« 
با اين پيروزي، رئال 33 امتيازي شد و با توجه به شكس��ت بارسا، حالا اختلاف با صدرنشين به يك 
امتياز كاهش يافته است. ديدار عقب افتاده رئال با اتلتيك بيلبائو فردا برگزار مي شود و مادريدي ها در 

صورت پيروزي صدر جدول را از چنگ كاتالان ها درمي آورند. 

كمتر كسي انتظار شروعي چنين طوفاني را از ژيلا 
مبشري داش�ت. بدمينتون باز 15 س�اله اي كه به 
عنوان جوان ترين عضو كاروان روزشي ناشنوايان 
ايران در دهمي�ن دوره بازي هاي آس�يايي راهي 
مالزي شد و در كمال ناباوري در همان گام نخست 
قهرمان جهان را از س�د راه برداش�ت. نخستين 
حريف بانوي بدمينتون باز اي�ران در اين رقابت ها 
حريفي از كره جنوبي بود كه طلاي قهرماني جهان 
و المپيك را در كارنامه داشت، اما در دو ست به ژيلا 
مبشري باخت تا اين ورزشكار 15 ساله كار خود را با 

شگفتي سازي در قهرماني آسيا آغاز كند.

شگفتي سازي دختر بدمينتون ايران

در حالي كه تصور 

فريدون حسن
      گزارش

مي شد با واگذاري 
باشگاه استقلال 
به هلدينگ خليج فارس اين تيم بعد از سال ها 
رنگ آرامش به خود ببيند و بتواند خواس�ته 
هوادارانش را برای حضور پرقدرت در فوتبال 
ايران و آس�يا ب�رآورده كن�د، ام�ا تغييرات 
گس�ترده در تمامي اركان باشگاه از مديريت 
گرفته تا كادر فني و حت�ي تغييرات در خود 
هلدينگ خليج فارس تمام اين آرزوها را برباد 
داد. اين در حالی است كه روز اول تصور مي شد 
اس�تقلال از رقيب س�نتي خود پرسپوليس 
خوش ش�انس تر بوده كه به جاي كنسرسيوم 
بانكي تنها به يك مجموعه واگذار شده است، 
اما هرچه جلوتر رفتيم ماجرا ش�كل ديگري 
پيدا كرد و طرف خوشبخت و تيره روز ماجراي 
واگذاري با هم عوض ش�دند. البته بايد توجه 
داش�ت كه از پرس�پوليس هم اخب�ار جالب 
توجهي به گ�وش نمي رس�د، ام�ا اوضاع در 
استقلال اينقدر وخيم هست كه پرسپوليس 
در مقاب�ل آن خوش�بخت روزگار باش�د. 
درس��ت هش��ت ماه از روزي كه اس��تقلال به 
هلدينگ خليج فارس واگذار ش��د، مي گذرد. 
هش��ت ماه عذاب آور براي آبي هاي تهران كه 
حالا مالكي جنوبي دارند. هشت ماهی كه همه 
تصور مي كردند به عن��وان بهترين زمان هاي 
استقلال در تاريخ ماندگار شود. اين هشت ماه 

ماندگار ش��د، اما به عنوان سياه ترين روزهاي 
اس��تقلال، اس��تقلالي كه قهرماني ليگ را با 
نايب قهرماني طاق زد، ولي خبر نداشت كه اين 

تازه شروع كار است. 
با آغاز ليگ جديد وضعيت روز به روز بدتر ش��د. 
شكست پشت شكست و سقوط تا نزديكي های 
انتهاي جدول لي��گ از يك ط��رف و تحقير در 
آس��يا از طرف ديگر، ب��ه همه اينه��ا تغييرات 
پي درپي نيمكت را هم اضاف��ه كنيد. به جرئت 
مي توان گفت كمت��ر تيمي در جه��ان فوتبال 
سراغ داريم كه طي تنها 10 هفته سه سرمربي و 
چند مديرعامل و چند مالك عوض كرده باشد 
و باز هم اوضاع فني آن با قبل هيچ تفاوتي نكرده 
باشد. اس��تقلال ديش��ب بازي حساسي مقابل 
الاهلي عربستان داشت، ديداري كه همزمان شد 
با يك تغيير ديگر، تغييري كه مي تواند ش��روع 
يك طوفان در استقلال باشد، طوفان تغييرات 
بيش��تر! البته مي توان نگاهي ديگر هم به ماجرا 
داشت؛ اينكه استقلال پرحاشيه هلدينگ آرام 
خليج فارس را هم با چالش روبه رو كرده است. 
اينكه استقلال شب گذشته چه نتيجه اي گرفت، 
فعلًا در طوفان تغييراتي كه در راه است، چندان 

ديده نمي شود. 
     

حتماً مي پرس��يد مگر از اين بيشتر هم مي شود 
تغيير ديد؛ پاس��خ كام��لًا مثبت اس��ت. ديروز 
رسماً اعلام شد علي عس��گري از هلدينگ رفت 

و جايش را ب��ه محمد ش��ريعتمداري داد، يك 
»فوتبال ناشناس« ديگر! مديري كه به طور قطع 
كوچك ترين ش��ناختي از فضاي فوتبال ندارد. 
البته حتماً در پاس��خ به منتقدان چند عكس با 
شورت ورزشي رو خواهد كرد، اما در اصل ماجرا 
تفاوتي نمي كند. وزير س��ابق تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي حالا رئيس هلدين��گ خليج فارس، 

يعني مالك استقلال است. 
تم��ام اينه��ا يعني تغيي��رات گس��ترده، يعني 
اس��تقلالي كه همين طور هم با حاشيه دست و 
پنجه نرم مي كند و روز به روز وضعيتش بدتر از 
قبل مي شود باز هم شاهد تغييرات خواهد بود، 
اين بار اما در سطح مديريتي. تعارفات معمول را 
كنار بگذاريد؛ اينكه ما با همين نفرات با قدرت 
ادامه مي دهيم، فقط بازي با الفاظ اس��ت، چون 
با حضور ش��ريعتمداري، او نيز ب��ه دنبال روي 
كار آوردن مديران همس��و با خود خواهد بود و 
اينجاست كه جنگ قدرت مديريتي در باشگاه 

استقلال آغاز شود. 
اگر چني��ن نبود احمد ش��هرياري، كس��ي كه 
تاكنون همه كاره اس��تقلال بود قبل از رسيدن 
شريعتمداري به پشت ميز رياست استعفا نمي داد 
يا اينكه هنوز رئيس جديد از راه نرسيده ليست 
خروجي اعضای هيئت مديره در رسانه ها منتشر 
نمي شد و از همه مهم تر اينكه سميعي هم جزو 
كانديداهاي تغيير اس��ت. بروز چنين تغييراتي 
حتماً به كادر فني تيم هم س��رايت خواهد كرد 

و شايد موسيمانه مجبور باش��د خيلي زودتر از 
آنچه تصورش را مي كرد با اس��تخر سرپوشيده 
خود وداع كند و باز هم به همان تيم هاي دسته 

چندمي عربستان برگردد. 
     

استقلال طي هشت ماه گذش��ته، حتي يك روز 
آرام را هم تجربه نكرده است، تيمي كه با آمار قابل 
قبول تنها در ايس��تگاه آخر ليگ قبل از قهرماني 
دور ماند، حالا اينقدر ضعيف و سس��ت شده كه 
حتي تصور پيروز ش��دنش هم سخت است و هر 
روز سخت تر نيز مي شود و اين نيست مگر اينكه 
استقلال طي اين هش��ت ماه و در كل طي چند 
س��ال اخير رنگ آرامش را به خود نديده است و 
حالا هم با يك تغيير گس��ترده ديگ��ر باز هم در 
درياي حاشيه ها غوطه ور خواهد شد تا ثابت شود 
قرار نيست روي خوش آرامش را ببيند و تا مي آيد 
سروسامان بگيرد موسم تغييرات از راه مي رسد. 

آنچه مش��خص اس��ت اينكه حتي اگ��ر حضور 
ش��ريعتمداري در هلدينگ خليج فارس براي 
استقلال مثمرثمر هم باشد بايد مدتي صبر كرد 
و ديد كه او چگونه استقلال را از اين همه حاشيه 
و بح��ران نجات مي دهد كه البت��ه همين مدت 
زمان براي تيمي كه ديگر چيزي براي از دست 
دادن ندارد، خطرناك است و تازه اين در شرايطي 
است كه باور كنيم شريعتمداري هيچ تغييري در 
هيئت مديره استقلال و كادر فني اين تيم ايجاد 

نمي كند كه اين بسيار بعيد به نظر مي رسد.

آبي ها در جست وجوي ساحل آرامش

قاب

 استقلال 
 هلدينگ را هم 

 به چالش 
كشيد


